

Содержание

Contents

Клинические исследования

Clinical studies

<i>Н.Б. Абзалова, Д.Д. Усманова</i> Гемодинамические нарушения при хронической ишемии мозга гипертонического генеза	7	<i>N.B. Abzalova, D.D. Usmanova</i> Hemodynamic disturbances at chronic ischemia of the brain of hypertensive genesis
<i>Н.Б. Абзалова, Д.Д. Усманова</i> Особенности когнитивных расстройств при хронической ишемии мозга	9	<i>N.B. Abzalova, D.D. Usmanova</i> Features of cognitive frustration at chronic ischemia of the brain
<i>Ф.А. Акилов, Ш.Т. Мухтаров, Ф.Р. Насиров, Д.Х. Мирхамидов, Ё.У. Сафаев</i> Разработка алгоритма выполнения бездренажной и абсолютно бездренажной перкутанной нефролитотрипсии в лечении больных нефролитиазом	12	<i>F.A. Akilov, Sh.T. Mukhtarov, F.R. Nasirov, D.Kh. Mirkhamidov, Y.U. Safaev</i> Development of algorithms for performing tubeless and totally tubeless percutaneous nephrolithotomy in patients with nephrolithiasis
<i>Ш.Д. Бабажанова, Н.И. Любичич, С.Д. Байрамов</i> Определение резервов снижения частоты кесарева сечения в перинатальном центре с использованием классификации Робсона	16	<i>Sh.D. Babazhanova, N.I. Lyubchich, S.D. Bayramov</i> Determination of reserves to reduce the frequency of cesarean section in the perinatal center using the Robson classification
<i>И.М. Байбеков, М.М. Ирханов</i> Эритроциты и микроциркуляция слизистой оболочки полости рта при использовании лазерного и светодиодного излучения	20	<i>I.M. Baybekov, M.M. Irkhanov</i> Erythrocytes and microcirculation of the mucous shell of the oral cavity using laser and led radiation
<i>Х.Ж. Буранов, Х.А. Абдумаджидов, М.М. Акбаров, Л.А. Назырова, Ш.Н. Худайбергенов, Ф.Ф. Тураев</i> Хирургическое лечение кардиоперикардального эхинококкоза	25	<i>H.ZH. Buranov, KH.A. Abdumadzhidov, M.M. Akbarov, L.A. Nazirova, SH.N. Khudaibergenov, F.F. Turaev</i> Surgical treatment of echinococcosis of heart
<i>А.В. Воронин, Н.Э. Джумаева, О.В. Ким, М.М. Юсупов, Р.А. Садыков, Р.Р. Кабулов</i> Сравнительные исследования методов оценки тромба для формирования биопокрытий	30	<i>A.V. Voronin, N.E. Djumaeva, O.V. Kim, M.M. Yusupov, R.A. Sadykov, R.R. Kabulov</i> Comparative study of evaluation methods of the thrombus for biosealants formation
<i>Н.С. Гутор</i> Аутотрансплантация зубов	34	<i>N.S. Gutor</i> Autotransplantation of sounds
<i>Л.Ш. Игамова, С.С. Игамова, А.Т. Джурабекова, Ф.Х. Халикова</i> Варианты клинического течения последствий перинатальных гипоксических поражений центральной нервной системы	39	<i>L.Sh. Igamova, S.S. Igamova, A.T. Djurabekova, F.Kh. Halikova</i> Variants of the clinical course of the effects of perinatal hypoxic lesions of the central nervous system
<i>Х.Э. Карабаев, М.Т. Насретдинова</i> Комплексная оценка пострурального контроля при стабилметрическом исследовании	43	<i>H.E. Karabayev, M.T. Nasretdinova</i> Comprehensive assessment of postural control in stabilometric study
<i>О.А. Ким</i> Сравнительная оценка доинсультных форм цереброваскулярной патологии у лиц молодого возраста	46	<i>O.A. Kim</i> Comparative evaluation of the pre-stroke forms of cerebrovascular pathology in young persons
<i>Л. Левицкая</i> Особенности функциональной характеристики больных инфарктом миокарда с сосудистой коморбидной патологией церебральной локализации	49	<i>L. Levytska</i> Peculiarities of functional characteristics of patients with myocardial infarction and vascular comorbidity of cerebral localization
<i>Г.М. Мардиева, А.С. Бобоеров, Ш.Ф. Нарзиков</i> Лучевая диагностика экзогенно-аллергического альвеолита	53	<i>G.M. Mardiyeva, A.S. Boboerov, Sh.F. Narzikulov</i> Radiative diagnostics of exogenous allergic alveolitis
<i>Н.А. Мирзахмедова</i> Менопаузальный метаболический синдром основа кардиоваскулярного риска	58	<i>N.A. Mirzakhmedova</i> Menopausal metabolic syndrome basis of cardiovascular risk
<i>Д.Х. Мирхамидов, Ф.А. Акилов, Ш.Т. Мухтаров, Ф.Р. Насиров, С.С. Касимов</i> Разработка алгоритма эндоскопического лечения больных с ипсилатеральными камнями почки и мочеточника	61	<i>D.Kh. Mirkhamidov, F.A. Akilov, Sh.T. Mukhtarov, F.R. Nasirov, S.S. Kasimov</i> Development of algorithms endoscopic treatment of patients with ipsilateral kidney and ureter stones

<p><i>Ж.М. Мусурмонкулов, Н.Р. Нуритов</i> Особенности церебральной гемодинамики и концентрации нейронспецифической енолазы при экспертной оценки черепно-мозговых травм у детей и подростков</p>	<p>66</p>	<p><i>J.M. Musurmonkulov, N.R. Nuritov</i> Features of cerebral hemodynamics and concentration of neuron-specific enolase in the expert assessment of traumatic brain injury in children and adolescents</p>
<p><i>М.Т. Насретдинова, Х.Э. Карабаев</i> Диагностическая значимость кохлеовестибулярных нарушений у пациентов с болезнью Меньера</p>	<p>69</p>	<p><i>M.T. Nasretdinova., H.E.Karabaev</i> Diagnostic significance of cochlevestibular disorders in patients with Manner's disease</p>
<p><i>Ш.Ш. Норматова, А.Т. Джурабекова, Г.К. Ниёзов, Ф.Т. Файзимуродов</i> Результаты клинико-неврологического обследования и лечения детей с детским церебральным параличом</p>	<p>73</p>	<p><i>Sh.Sh. Normatova, A.T. Djurabekova, G.K Niyozov, F.T. Fayzimurodov</i> Results of clinical and neurological examination and treatment of children with cerebral palsy</p>
<p><i>Х.М. Очиллов, А.Т. Джурабекова, Д.Б. Холмуродов, С.А. Ражабов, Н.Ф. Вязикова</i> Вертеброгенный болевой синдром у детей</p>	<p>76</p>	<p><i>Kh.M. Ochilov, A.T. Djurabekoba, D.B. Kholmurodov, S.A. Rajabov, N.F. Vyazikova</i> Verebral pain syndrome in children</p>
<p><i>Ш.С. Пирманова, Б.А. Юлдашев, Ш. Нажимов</i> Некоторые показатели фосфорно-кальциевого обмена и общего состояния у детей с тубулоинтерстициальными заболеваниями почек</p>	<p>79</p>	<p><i>Sh.S. Pyrmanova, B.A. Yuldashev, Sh. Najimov</i> Some indicators of phosphorous-calcium exchanges and general condition in children with tubulointerstitial kidney diseases</p>
<p><i>А.Я. Рахимов</i> Причины нагноения культи после ампутации на уровне голени и пути их профилактики у больных сахарным диабетом при критической ишемии нижних конечностей</p>	<p>82</p>	<p><i>A.Ya. Rakhimov</i> Causes of culture distribution after amputation at the level of the crus and the way of their prevention in patients with diabetes mellitus in critical ischemia of the lower limbs</p>
<p><i>Л.К. Рахманова, У.Н. Каримова, А.А. Самадов</i> Эффективность диагностического алгоритма у детей при хроническом гломерулонефрите с атопическим дерматитом</p>	<p>87</p>	<p><i>L.K. Rahmanova, U.N. Karimova, A.A. Samadov</i> Efficiency of diagnostic algorithm in children with chronic glomerulonephritis with atopic dermatitis</p>
<p><i>И.Ш. Таштемирова, А.Т. Джурабекова, О. Р. Равшанов, Ш.У. Болтаева</i> Пороки развития у детей, рождённых от родителей больных эпилепсией</p>	<p>91</p>	<p><i>I.Sh. Toshtemirova, A.T. Djurabekova, O.R. Ravshanov, Sh.U. Boltaeva</i> Defects of childrens developments who were born from epilepsys diseased parents</p>
<p><i>Ф.Р. Умарходжаев, М.М. Искандаров</i> Усовершенствование методов предоперационной подготовки сколиотической болезни у детей</p>	<p>94</p>	<p><i>F.R. Umarchodhaev, M.M. Iskandarov</i> Improvement of methods of pre-operational preparation of scoliotic disease in children</p>
<p><i>А.А. Фазылов, И.А. Шамансурова</i> Возможности ультразвукового исследования щитовидной железы у детей подростков г. Ташкента</p>	<p>98</p>	<p><i>A.A. Fazylov, I.A. Shamansurova</i> Possibilities of ultrasound examination of the thyroid gland in children of adolescents in Tashkent</p>
<p><i>А.С. Федорук, М.С. Степанченко, В.И. Романенко, О.Ю. Вовк</i> Параметры нервной проводимости при хроническом болевом синдроме у пациентов с интерстициальным циститом и люмбалгией</p>	<p>100</p>	<p><i>O.S. Fedoruk, M.S. Stepanchenko, V.I. Romanenko, O.Yu. Vovk</i> Parameters of nervous conductivity associated with chronic pain syndrome in patients with interstitial cystitis and lumbalgia</p>
<p><i>Р.Б. Хазраткулов, Ш.М. Кариев</i> К вопросу хирургического лечения больных с травматическими внутричерепными гематомами в остром периоде тяжёлой черепно-мозговой травмы</p>	<p>105</p>	<p><i>R.B. Hazratkulov, Sh.M. Kariev</i> Surgical approach to the treatment for patients with traumatic intracranial hematomas in the acute period of severe craniocerebral trauma</p>
<p><i>Э.А. Хакимов, К.Р. Тагаев, Ф.А. Даминов, О.Т. Юнусов</i> Наш опыт профилактики и лечения полиорганной недостаточности у тяжелообожжённые</p>	<p>108</p>	<p><i>E.A. Khakimov, K.R. Tagaev, F.A. Daminov, O.T. Yunusov</i> Our experience in the prevention and treatment of multiple organ failure in severely burned</p>
<p><i>Г.К. Хакимова, А.Т. Джурабекова, Ш.Т. Исанова, Ф. Файзимуродов</i> Ботулинотерапия в комплексной реабилитации детей с ДЦП</p>	<p>113</p>	<p><i>G.K. Khakimova, A.T. Djurabekova, Sh.T. Isanova, F. Fayzimurodov</i> Botulinum therapy in the complex rehabilitation of children with cerebrsl palsy</p>
<p><i>Б.З. Хамдамов, И.А. Мирходжаев, Ф.Х. Норов, И.Б. Хамдамов, А.А. Исломов, А.Б. Хамдамов</i> Место лазерной фотодинамической терапии в профилактике послеоперационных осложнений синдрома диабетической стопы</p>	<p>116</p>	<p><i>B.Z. Khamdamov, I.A. Mirkhodjaev, F. Kh. Norov, I.B. Khamdamov, A.A. Islomov, A.B. Khamdamov</i> Place of laser photodynamic therapy in the prevention of postoperative complications of diabetic foot syndrome</p>

<p><i>Б.З. Хамдамов</i> Диабетик товон синдромида бажариладиган юкори ампутациялардан сўнг беморларнинг ҳаёт кечириш сифатидаги ўзгаришлар таҳлили</p> <p><i>М.М. Хамидуллаева, С.З. Саттарова, П.А. Гаффарова, С.З. Хакимова</i> Клинико-психопатологические особенности больных с хроническим болевым синдромом при заболеваниях периферической нервной системы</p> <p><i>Н.Ж. Хушвакова, М.Т. Насретдинова</i> Оптимизация методов определения ушного шума при различной патологии</p> <p><i>А.М. Шамсиев, Ж.А. Шамсиев, К.Э. Рахманов</i> Анализ отдаленных результатов хирургического лечения эхинококкоза печени</p> <p><i>О.Т. Юнусов, Х.К. Карабаев, К.Р. Тагаев, У.А. Шербекоев, С.Т. Хужабоев</i> Нарушение объема циркулирующей крови и свертывающей системы при ожоговом шоке</p> <p><i>Н.А. Ярмухаммедова, Ш.А. Рустамова, З.Э. Караматуллаева, П.О. Орипова</i> Самарқанд вилоятида пневмококкли менингитнинг клинико-лаборатор кечиш хусусиятлари</p> <p><i>С.Х. Ярмухаммедова, М.Б. Норматов, Ф.Ю. Назаров</i> Особенности суточного профиля артериального давления у больных хроническим гломерулонефритом</p>	<p>119</p> <p>122</p> <p>126</p> <p>130</p> <p>134</p> <p>138</p> <p>143</p>	<p><i>B.Z. Khamdamov</i> Analysis of changes in the quality of life of patients after the moved high amputation of the lower extremity on the diabetic foot</p> <p><i>M.M. Khamidullayeva, S.Z. Sattarova, P.A. Gaffarova, S.Z. Khakimova</i> Clinic and psychopathological features of patients with chronic pain syndrome in diseases of the peripheral nervous system</p> <p><i>N.G. Hushvakova, M.T. Nasretdinova</i> Optimization of methods for the determination of ear noise with different pathologies</p> <p><i>A.M. Shamsiev, J.A. Shamsiev, K.E. Rakhmanov</i> Analysis of long-term results of surgical treatment of liver echinococcosis</p> <p><i>O.T. Yunusov, Kh.K. Karabayev, K.R. Tagaev, U.A. Sherbekov, S.T. Hujaboev</i> Violation of the volume of circulating blood and coagulating system during a burning shock</p> <p><i>N.A. Yarmukhammedova, S.A. Rustamova, Z.E. Karamatullaeva, P.O. Oripova</i> Clinical and laboratory characteristics of pneumococcal meningitis in the Samarkand region</p> <p><i>S.Kh. Yarmukhamedova, M.B. Normatov, F.Y. Nazarov</i> Features of daily blood pressure in patients with chronic glomerulonephritis</p>	
Экспериментальные исследования		Experimental studies	
<p><i>И.М. Байбеков, Ж.Н. Мардонов, С.С. Давлатов, У.Н. Туракулов</i> Влияние лазерного излучения на взаимодействие нитей из викрила и пролена с тканями ран</p> <p><i>З.Э. Жуманов, С.И. Индиаминов</i> Морфологические особенности сосудистых и нервных структур в IV- желудочке головного мозга у лиц при смерти от геморрагического шока</p> <p><i>С.И. Индиаминов, М.Р. Расулова</i> Экспертная оценка механических повреждении органа слуха в практике судебно-медицинской экспертизы</p> <p><i>С.И. Индиаминов, М.Р. Расулова, Т.М. Мардонов</i> К вопросу установления давности переломов костей носа</p> <p><i>Ф.Г. Назиров, Х.А. Абдумаджидов, М.М. Акбаров, Ш.Н. Худайбергенев, Х.Ж. Буранов, Ф.Ф. Тураев</i> Морфологические основы эхинококкоза сердца</p> <p><i>У.Ф. Норкулов, Ш.Э. Исламов</i> Характеристика повреждений печени при внутрисалонной автомобильной травме</p> <p><i>М.Р. Расулова, С.И. Индиаминов</i> Судебно-медицинские аспекты повреждений гортани при тупой механической травме</p> <p><i>М.Х. Рахматова, Н.Ж. Эрматов</i> Клеточный состав и митотическая активность лимфоцитов в лимфатических узелках пейеровой бляшки тонкой кишки у интактных крыс</p>	<p>147</p> <p>152</p> <p>155</p> <p>157</p> <p>160</p> <p>167</p> <p>169</p> <p>173</p>	<p><i>I.M. Baybekov, J.N. Mardonov, S.S. Davlatov, U.N. Turakulov</i> The effect of laser radiation on the interaction of vicryl and prolene threads with wound tissues</p> <p><i>Z.E. Jumanov, S.I. Indaminov</i> Morphological features of vascular and nerve structures in the IV-ventricle of the brain in individuals dying from hemorrhagic shock</p> <p><i>S.I. Indiaminov, M.R. Rasulova</i> Expert assessment of mechanical damage to the hearing organs in the practice of forensic examination</p> <p><i>S.I. Indiaminov, M.R. Rasulova, T.M. Mardonov</i> On the establishment of prescription of nasal bone fractures</p> <p><i>F.G. Nazirov, KH.A. Abdumadzhidov, M.M. Akbarov, SH.N. Khudaibergenov, H.ZH. Buranov, F.F.Turaev</i> Aspects of diagnostics and surgical treatment of echinococcosis of heart</p> <p><i>U.F. Norkulov, Sh.E. Islamov</i> Characteristics of liver damage during intra-passenger car trauma</p> <p><i>M.R. Rasulova, S.I. Indiaminov</i> Aspects of damage larynx complex in the different impacts</p> <p><i>M.Kh. Rakhmatova, N.J. Ermatov</i> Cellular composition and mitotic activity lymphocytes in peyer's lymph nodes small intestinal plaques in intact rats</p>	

Ф.Ф. Рашидов, Ш.Э. Исламов Судебно-медицинские аспекты повреждений нижних конечностей при наезде легковых автомобилей	177	F.F. Rashidov, Sh.E. Islamov Judicial and medical aspects of injuries of the lower limbs in the impact of cars	
Обзор литературы		Review of the literature	
С.С. Давлатов Послеоперационные вентральные грыжи: современное состояние проблемы	179	S.S. Davlatov Postoperative ventral hernia: current state of the problem	
С.А. Матякубова, Д.Т. Рuzметова Особенностей клинического течения при преждевременном излитии околоплодных вод и принципы ведения беременных	185	S.A. Matyakubova, D.T. Ruzmetova Peculiarities of clinical flow in premature extraction of near fetal water and the principles of maintaining pregnant women	
Н.А. Мирзахмедова Патогенетические аспекты нарушений жирового и углеводного обмена у женщин в менопаузе	188	N.A. Mirzakhmedova Pathogenetic aspects of disorders of carbohydrate and fat metabolism in menopausal women	
Д.И. Рахматова, Д.Ш. Тешаева, Р.У. Уктамова Дегенеративно-дистрофические заболевания позвоночника. Грыжа диска	191	D.I. Rakhmatova, D.Sh. Tashaeva, R.U. Uktamova Degenerative-distrophic diseases of the spine. Disk hernia	
Ж.А. Ризаев, М.К. Юнусходжаева Биологические основы остеорепаляции и минерального обмена кости при лечении заболеваний пародонта	195	J.A. Rizayev, M.K. Yunuskhodjayeva The biological basis osteoreparative and mineral metabolism bone in the treatment of diseases of the periodontium	
Ф.А. Султонова, Ш.М. Дадамухамедова Современное состояние заболеваемости органа зрения у детей	199	F.A. Sultonova, Sh.M. Dadamuhamedova Modern condition of the morbidity of the organ of vision in children	
Х.Т. Хамраев, Н.С. Базарова, Ю. Файзуллаева Особенности течения хронического панкреатита у детей с метаболическим синдромом	204	Kh.T. Khamraev, N.S. Bozorova, Yu. Fayzullayeva Features of course of chronic pancreatitis in children with metabolic syndrome	
А.Ю. Юлдашев, А.М. Махмуров, М.А. Юлдашева Формирование остеобластического клеточного дифферона	208	A.Yu. Yuldashev, A.M. Makhmurov, M.A. Yuldasheva Formation of osteoblastic cell differon	